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   Laboratórium Urbanizmu Bratislavy  je novou platformou, ktorá umožňuje prezentáciu 
rôznych názorov na pôde transformovanej Cvernovky na Račianskej ulici. Bratislava ako 
dynamické, neustále sa meniace mesto má Územný plán z roku 2007. Počas 21 rokov sa 
však podmienky, vstupy i realita vo výstavbe značne zmenili. Jestvujúce inštitúcie 
koordinujúce jeho rozvoj nestíhajú reagovať, nemajú ani koncepciu čo s mestom.  
 

  Téma  Územný plán  je z pohľadu súčasného stavu, aj možného rozvoja a zmien veľmi 

dôležitá. Súčasný nástroj na rozvoj mesta je zastaralý , podobne ako aj práca vedenia mesta 
a príslušných oddelení Magistrátu. Napríklad zatiaľ nedošlo k prehodnoteniu- zosúladeniu 
rôznych doplnkov, generelov a iných podkladov. Zložitý a zdĺhavý je aj proces vydávania 
záväzných stanovísk mesta k plánovanej výstavbe. 
   V roku 2017 sa verejne prezentovala Platforma Bratislava, ktorá vydala následne publikáciu 
Plán Bratislava a jej kandidát- architekt Matúš Vallo  zvíťazil v októbrových komunálnych 
voľbách , čo vyvoláva očakávania, že mnohé podnety sa budú postupne realizovať.  
    Územný plán to je aj re definovanie pojmu verejný záujem. Dnes väčšina developerov 
stavia na svojom území, ale výsledok býva často  prekvapivý -  nielen čo do architektonického 
výrazu, ale aj čo do funkčnosti väčších území, celku. Mesto akoby stratilo kontrolu nad   
svojim  rozvojom. 
 
   Bratislava je na začiatku procesu vytvorenia svojho nového Územného plánu. Najbližšie 
metodicky aj formou je Praha, ktorá v roku 2018 začala proces pripomienkovania a schva- 
ľovania nového Metropolitního plánu Praha. Praha má aj nový Plán udržateľnej mobility. 
Máme podobnú legislatívnu základňu a nie až taký veľký hospodársky a sociálny rozdiel ako 
s bližšou Viedňou, ktorá je pre nás ale tiež vzorom. Čosi ako Mestský plán rozvoja- Step 2025 
by sa Bratislave tiež zišlo, ale ako na to ?    

  
     Súčasný stav nášho mesta po roku nastoľuje otázky, na ktoré sa pokúsime v decembri 
hľadať odpovede. Osvedčila sa nám forma viacerých vstupov, teda vstupy na 13.12..2018: 

1.  Vladimír Hrdý  –  Územný plán 2007, pohľad späť 
2.  Vojtech Hrdina – postavenie Bratislavy v rámci regiónu a štátu  
3.  Adrian Gubčo -  Plán Bratislava a  nový ÚPN mesta. 
4.  Zora Paulíniová  - proces participácie a nový ÚPN Bratislava    
5.  Peter Žalman- UPN- história, súčasnosť, verejný záujem 

  
    1.Súčasný stav v riadení  rozvoja mesta má viacero príčin. Preto je  pohľad skúseného 
architekta,ktorý dlhé roky pracoval na Magistráte hl.m.SR BA zaujímavý – možno aj odpoveď 
na otázku či je a bol plán z roku 2007 dobrým nástrojom, či bola vhodná jeho inerpretácia 
v praxi... 
    2. Dnes sa novo formuje aj otázka definície postavenia Bratislavy v rámci štátu - nové 
funkčné regióny. Nový Stavebný zákon má opäť aj časť územného plánovania,dôležité je nové 
definovanie kompetencií zúčastnených na povoľovacích procesoch... atď   
    3.Plán Bratislava síce priamo nedefinuje obsah nového územného plánu,ale formuluje 
potrebu zriadenia nového Metropolitného inštitútu Bratislavy. Vzťah urbanizmu, mestských 
zásahov a územného plánu,  veľa očakávaní- aká bude realita. 
    4. Čo je predmetom prvej fázy participácie nového územného plánu? /Zora Paulíniová/- 
vzťah strategického a územného plánovania. Dôležité sú už prvé kroky, zapojenie širokej 
odbornej verejnosti, prezentácie pre občanov. 
   5.  Bratislava sa kontinuálne venuje územnému plánovaniu už 100 rokov. Osobitý charakter 
má obdobie po roku 1990- to je obsah posledného príspevku. Prečo sme opustili Verejný 
záujem, ako sa dá dnes definovať? 
  
 Spracoval.     Ing.arch.Peter Žalman                                                             2. 12. 2018 
 

  


